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افزایــش دو برابری قیمت برنــج در بازار 
گلســتان و تعلل در برخورد بــا محتکران و 
کندی واردات برنج سبب شد تا در آستانه سال 
نو این ماده غذایی از سفره بسیاری از خانوارها 
پر بکشد.به گزارش مهر، چند هفته ای است که 
قیمت انواع برنج در بازار، سیر صعودی به خود 
گرفته و نرخ برنج محلی شمال از مرز کیلویی 
۷۰ هزار تومــان هم فراتر رفته است.شــاید 
تولیدکنندگان و شالیکاران هم در خوشبینانه 
تریــن حالت تصور نمی کردند چهار ماه بعد از 
فروش محصول خود، قیمت آن دو برابر شود.
افزایش قیمت ها در آســتانه شــب عید و ماه 
مبارک رمضان سبب شده بســیاری از مردم 
با مشــکل مواجه شده و بخش زیادی از آحاد 
جامعه دیگر توان خرید برنج را نداشته باشند.
طبق گفته کارشناسان مهم ترین عامل افزایش 
قیمت برنج واســطه ها و دلالان هستند که با 
خریداری و احتکار و دپوی آن، کنترل قیمت 
را به دست گرفته اند. برخی از فروشندگان هم 
بیان می کنند که انبارهای شالیکوبی ها مملو از 
برنــج بوده که با هدف افزایش قیمت از عرضه 
آن به بازار خودداری می کنند.اعمال ممنوعیت 
در ثبت واردات برنج خارجی در کنار آشفتگی 
بازار و نبود ســازوکار نظارتی، از دیگر دلایل 
افزایش قیمت برنج از سوی کارشناسان عنوان 
شده اســت.برخی هم در کنار احتکار، کاهش 
۳۰ درصدی کشــت برنج در گلستان به دلیل 
شرایط آب و هوایی و خشکسالی را علت گرانی 
بر می شمرند.به دلیل آشفتگی قیمت ها، وزارت 
جهاد کشــاورزی قیمت گذاری انواع برنج در 
برخی از اســتان ها را اعلام کرد که گلســتان 

شامل این قیمت گذاری دستوری نمی شود.
یک شــهروند گرگانی در خصوص افزایش 
قیمت برنج به خبرنگار مهر گفت: قیمت برنج 
در چهار ماه اخیر بیش از دو برابر شده و عملًا 
برنج از ســفره مردم حذف شــده است.میلاد 
ایزدی کــه در حال نگاه کردن به قیمت ها در 
یک مغازه برنج فروشــی بود، افزود: چهار ماه 
قبل قیمت برنج محلی کیلویی ۳۰ هزار تومان 
بود اما هم اکنون بــه بیش از ۷۰ هزار تومان 
رسیده و مردم حتی توان خرید برنج شکسته 

را هم ندارند.وی بیان کرد: مســئولان باید از 
ماه های گذشــته نظارت خود را بیشتر کرده و 
برنج را تأمین می کردند تا هم اکنون با کمبود 
برنج مواجه نباشــیم.ایزدی متذکر شد: قیمت 
همه محصولات و کالاها بالا رفته ولی با توجه 
به اینکه برنج قوت اصلی است، مسئولان باید 
به فکر راه چاره اساسی در این زمینه باشند تا 
امکان خرید این محصول برای همگان فراهم 

شود.
یک فروشــنده برنج هم بــه خبرنگار مهر 
گفت: عامل اصلی گرانی برنج مراکز شالیکوبی 
هســتند که با خرید برنج هنگام برداشــت و 
دپوی آن سبب افزایش چند برابری قیمت این 
محصول شده اند.علیرضا کریمی با رد این مسأله 
که مغازه دارها عامل گرانی هستند، افزود: یک 
فروشــنده می خواهند برنج خود را بفروشند 
تا بتواننــد دوباره محصول خریــداری کنند.
وی اضافه کــرد: زمانی که یک کیلوگرم برنج 
۳۰ هزار تومان باشــد خواب یک تنُ محصول 
برابر با ســه میلیون تومان است اما زمانی که 
قیمــت به کیلویی ۷۰ هزار تومان برســد ۷۰ 

میلیون تومان ســرمایه می خوابــد در نتیجه 
مغازه دار اصلًا تمایلی به نگهداری برنج ندارد.

کریمی افزود: باید از شــالیکوبی ها پرسید این 
میزان برنج که در انبارهای آنها ذخیره شــده 
برای چه بوده و چرا آن را عرضه نمی کنند؟وی 
با بیان اینکه مردم در شــب عید و ماه رمضان 
نیاز به برنج دارند، گفت: باید مسئولان از روی 
صندلی هــای خود بلند شــده و از همه مراکز 
عرضه برنج و شــالیکوبی ها بازدید کنند و در 
کنار آن عرضــه برنج تنظیم بــازار را هم در 

دستور کار خود قرار دهند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار 
گلستان هم در گفتگویی در خصوص اقدامات 
مقابله ای با افزایش قیمــت برنج، گفت: برنج 
هندی و تایلندی خریداری شده که بخشی از 
آن به اســتان وارد شــده و بخشی هم بزودی 
وارد خواهد شد.ســید محمــد دهنوی افزود: 
همچنین تأکید شــد تا بخشــی از برنج که با 
قیمت قبل، خریداری شده بود با همان قیمت 
به دست مصرف کنندگان برسد و نظارت کامل 
بر فرآیند توزیع هم انجام خواهد شــد.وی با 

اشــاره به گران شــدن برنج داخلی و محلی، 
گفت: برنج تولید داخل در کشــوردر برخی از 
اســتان ها فرایند مشخص قیمت گذاری ندارد 
لذا در تنظیم بازار استان مقرر شد سازمان های 
کشــاورزی و صمــت با صنف شــالیکوبی ها 
جلسه ای برگزار کرده و قیمت گذاری برای آن 
انجام شــده و ســقف و کفی برای آن در نظر 

بگیرند که این امر مختص استان خواهد بود.
دهنوی بیان کرد: همچنین در ستاد تنظیم 
بازار و کمیته امنیت غذایی استان مقرر شده از 
شالیکوبی ها مختلف بازدید شده و میزان برنج 
آنها به دســت آید و باید این عدد در ســامانه 
ثبت شده باشد و هر میزان برنجی که خارج از 
سامانه باشد، احتکار بود و با آن برخورد خواهد 
شــد.معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار 
گلســتان از کشف دو انبار احتکاری در همین 

راستا خبر داد.
جانشین رئیس ســازمان جهاد کشاورزی 
گلستان هم به خبرنگار مهر گفت: با توجه به 
نوســاناتی که در قیمت برنج در سطح کشور 
حادث شده، ستاد تنظیم بازار استان و کشور 

پیگیری هــای لازم را در خصوص تأمین برنج 
تنظیم بازار از نوع وارداتی )هندی و تایلندی( 
انجام داد.ســعید حسن پور افزود: هزار و ۹۰۰ 
تن برنج وارداتی به استان تخصیص داده شده 
کــه برنج تایلندی با قیمــت ۱۲ هزار و ۵۰۰ 
تومان و برنج هندی در دو بخش با قیمت ۱۷ 
هزار و ۵۰۰ هــزار تومان و ۲۴ هزار تومان در 
مراکز مشخص در حال توزیع است.وی عنوان 
کــرد: به هیچ عنوان ایــن قیمت های موجود 
در بازار مورد پذیرش ما نیســت و با توجه به 
اینکه برنج مشــمول قیمت گذاری نیست اما 
این دلیل نمی شود با هر قیمتی برنج در سطح 
بازار عرضه شود.حسن پور بیان کرد: تعدادی 
دلال و واســطه نسبت به نگهداری برنج اقدام 
کرده و این امر سبب نابسامانی شده است و در 
جلسات تنظیم بازار و امنیت غذایی این موضوع 
در دســتور کار قرار گرفت و به دســتگاه های 
نظارتی تکلیف شده در تمام روز در سطح بازار 
رصد و نظارت داشــته باشند.جانشین رئیس 
سازمان جهاد کشاورزی گلستان تصریح کرد: 
قیمت های موجود در بازار با قیمت تمام شده 
کشــاورزی فاصله زیادی داشته و افزایش ۶۰ 
الی ۷۰ درصدی قیمت ها را شــاهد هســتیم.
وی بیان اینکه با هرگونه احتکار و گرانفروشی 
برخورد خواهد شد، گفت: این موضوع انتفاعی 
برای کشــاورزان نداشته زیرا فصل فروش آنها 

نیست.
حســن پور اضافه کرد: درخواست افزایش 
سهمیه برنج تنظیم بازار برای پایان سال داده 
شده و از دو ماه گذشته توزیع را آغاز کرده ایم.

جانشــین رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی 
گلستان عنوان کرد: محل های فروش مشخص 
بوده و در هر شهرســتانی بســته بــه میزان 
جمعیت بین یک تا سه عامل فروش مشخص 
شده است و عرضه برنج تنظیم بازاری تا زمان 
التهاب بازار ادامه دارد.به گزارش خبرنگار مهر، 
این روزها نهادهای نظارتی و بازرگانی کشور و 
اســتان مدعی افزایش نظارت بر بازار و تزریق 
برنج خارجی هستند اما این تلاش ها موقعی به 
ثمر می نشیند که برنج مورد نیاز بازار در زمان 

خود تأمین شود.

حدود یک هفته اســت که اعتراض جمعی 
از فعــالان و دوســتداران محیط زیســت به 
آغاز عملیات اجرایی طرح آبرســانی غدیر در 
محدوده پارک ملی کرخه خبرساز شده است؛ 
پناهگاه حیات وحش و منطقه حفاظت شده ای 
که گونه های خاص جانــوری مثل گوزن زرد 
ایرانــی، اردک مرمری، قرقی و... در آن حیات 

دارند.
طرح غدیر از سال ۱۳۸۷ با هدف آبرسانی 
و رفع نیاز شــهرهای مرکــزی و جنوب غرب 
خوزستان که شــامل ۲۵ شهر و ۱۶۰۸روستا 
اســت، با بودجه ۱۳هزار میلیــارد ریالی و به 
کارفرمایی ســازمان آب و برق خوزســتان و 
پیمانکاری قرارگاه خاتم الانبیاء آغاز شــد.به 
گزارش ایســنا، حــدود یک ماه گذشــته در 
بازدیدی که ســید صولت مرتضــوی معاون 
اجرایی رئیس جمهور از اجرای پروژه آبرسانی 
غدیر در خوزستان داشــت، گفت: قرار شد تا 
پایان سال جاری بخشی از طرح آبرسانی غدیر 
افتتاح شود و بخش دیگری از این طرح نیز تا 

اوایل خرداد سال آینده به بهره برداری برسد.
صادق خلیلیان، اســتاندار خوزســتان نیز 
در ۱۳ دی ماه امســال در بازدید از این طرح 
اعــلام کرد: طرح غدیر قرار بود ۲۴ مترمکعب 

در ثانیه آب را برای ۵۲ درصد از مردم استان 
تا ۲۵ سال آینده تامین کند، اما در چارچوب 
مصوبات ســفر هیات دولــت و طی ۳ تا ۴ماه 
گذشــته تاکنون، شرایط به شکلی پیش رفته 
اســت که تا قبل از تابستان سال آینده، شاهد 
تامین ۲۰ مترمکعب آب در ثانیه از این طرح 
برای مردم اســتان خواهیم بود.وی همچنین 
افــزود: راهی که باید در طول ۲۵ ســال طی 
می شد، در مدت حدود ۸ تا ۹ ماه در چارچوب 
اقداماتــی که دولت ســیزدهم انجام می دهد، 
طی می شود و این طرح به بهره برداری خواهد 
رسید.براساس گزارش های سازمان آب و برق 
طرح میان مدت آبرسانی غدیر در حال حاضر 
از برنامه اجرایی فاصله چندانی ندارد و تاکنون 
حدود ۵۰ درصد پیشــرفت فیزیکی داشــته 
است. این طرح براساس آنچه مهندسان مشاور 
اعلام می کنند باید ظرف مدت ۳۰ ماه اجرایی 
شــود اما در برنامه اجرایی سازمان آب و برق 
خوزســتان اجرای ۱۰ماهه تا یکساله طرح در 

دستور کار است.
صابر علیدادی معاون آبرسانی سازمان آب 
و برق خوزســتان در خصوص اجرای آبرسانی 
غدیر در پارک ملی کرخه گفت: در حال حاضر 
تصمیم اولویت دار سازمان آب و برق این است 

که به دلیل بحث های زیست محیطی و اهمیت 
ایــن پارک، طرح غدیر را در پارک ملی کرخه 
اجرایی نکنیم و وارد پارک ملی کرخه نشــود.
وی افزود: در حال بررسی دو گزینه جایگزین 
برای مســیر طرح غدیر هستیم تا وارد پارک 
ملی کرخه نشویم و از کنار این منطقه حفاظت 
شــده عبور کنیم. اکنون در حال نقشه برداری 
در این خصوص هســتیم و امیدواریم شرایط 
توپوگرافی، موانع محیطی و اجرایی منطقه این 
دو گزینه به شکلی باشد که بتوانیم وارد پارک 
ملی کرخه نشویم و از این مسیرهای جایگزین 

استفاده کنیم.
معاون آبرسانی سازمان آب و برق خوزستان 
تصریح کرد: اگر شرایط منطقه به شکلی باشد 
که نتوانیم طرح آبرســانی غدیر را از خارج از 
پارک عبور دهیم، مجبور خواهیم شد که وارد 
پارک ملی کرخه شــویم. اگــر مجبور به این 
کار شــدیم، قطعا با ســازمان حفاظت محیط 
زیست کشور مکاتباتی را برای دریافت مجوزها 
انجام خواهیم داد.علیدادی ادامه داد: سازمان 
حفاظــت محیط زیســت در ایــن زمینه اگر 
لازم بداند موضوع را در شــورای عالی محیط 
زیســت کشــور و یا با حضور شخص رئیس 
جمهور مطــرح خواهد کرد تــا در خصوص 

اعطای مجوزهای زیســت محیطی برای انجام 
فعالیت در پارک ملی کرخه جهت اجرای طرح 

آبرسانی غدیر تصمیم گیری شود.
وی با بیان اینکــه در حال حاضر به دلیل 
مباحث زیســت محیطی اولویت اصلی ما این 
اســت که اصلا وارد پارک ملی کرخه نشویم، 
گفــت: هنــوز وارد حریم پــارک ملی کرخه 
نشــده ایم و بالاتر از این حریــم قرار داریم اما 
اگر قرار باشــد وارد حریم پارک شویم، قطعا 
با هماهنگی ســازمان حفاظت محیط زیست 
این کار انجام خواهد شــد.به گزارش ایسنا، با 
توجه به درخواســت فعالان محیط زیست در 

خصوص توقف فعالیت ماشین آلات پیمانکار 
در محدوده پــارک ملی کرخه و صحبت های 
مطرح شده مسوولان در خصوص توجه جدی 
به بحث محیط زیست و حفاظت از این منطقه 
بکر، باید دید که روند اجرای طرح آبرســانی 
غدیر به چه شــکلی پیش خواهــد رفت و آیا 
اجــرای این طرح بلای جان پارک ملی کرخه 
و حیــات وحش آن خواهد شــد؟ یا تدابیری 
اندیشیده می شــود که علاوه بر حفظ محیط 
زیست، طرح آبرسانی غدیر که آرزوی دیرینه 
مردم مناطق مختلف خوزســتان برای ارتقای 

کمی و کیفی آب است نیز اجرایی شود.

طرح های مقطعی و زودگذر نتوانسته شهر بابل را از حصار 
و گره کور ترافیک خلاص کند و مردم چشــم به طرحی نو 
دوخته اند.به گزارش مهر، نبود زیرساخت های مناسب حمل 
و نقل سبب شده تا ترافیک دمل چرکین و درد کهنه شهر 
بارفروش بابل شــود و شهروندان آن سال ها با این معضل و 
مشکل دست و پنجه نرم می کنند.اجرای پروژه های مختلف 
شــهری و بین شهری نیز نتوانسته تاکنون بابل را از معضل 
ترافیک خارج کند و این معضل ریشه دیرینه ای در منطقه 
دارد. اگرچه ســابقه و تاریخچه ترافیــک در ایران به ۱۰۷ 
ســال پیش با ورود اولین اتومبیل به کشــور برمی گردد اما 
در بابــل، گره ترافیک از زمانی که این شــهر بارفروش نام 
داشت، پرکلاف بوده است.طی ادوار گذشته مدیریت شهری 
بابل تلاش کرد با اجــرای پروژه هایی نظیر پل های روگذر 
در ایســتگاه آمل و میدان کشــوری راه حل های زودگذر و 
مقطعــی برای برون رفت از گــره ترافیک طراحی کنند اما 
گذشــت زمان، اثرات این طرح های مقطعی را باطل کرد و 
هر روز کلاف ترافیک، پرگره می شــود.از چندی پیش طرح 
ترافیک جدید برای التیام درد کهنه ترافیک شهری در بابل 
اجرا شد، محمد یکی از رانندگان تاکسی در بابل که ۱۸ سال 
در محــدوده میدان کارگر تا حمزه کلًا فعالیت می کند، در 
گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: مدام در مسیر پرترافیک 
با گاز و نیش ترمز درگیر هستیم و پایمان همواره روی کلاج 

و ترمز است.
وی با اشــاره به معضل پارک های دوبله اظهار داشــت: 

هرچند کرونا ضربه اقتصادی بزرگی به ما زده و باعث شده 
بسیاری از ســرویس مدارس و مسافران دانش آموز خود را 
از دست دهیم و حجم بار ترافیکی را روان تر کرده است اما 
همچنان معضل خودروهای شخصی تک سرنشین که بر بار 
ترافیک می افزاید، معضل شده است.وی با عنوان اینکه تردد 
خودروهای تک سرنشــین معضل اجتماعی بزرگی است، 
ادامه داد: نبود فرهنگ درست استفاده از خودرو باعث شده 
که حجــم ترافیکی روز به روز افزایــش یابد و بار ترافیکی 
در روزهای بارانی ســنگین تر می شود.علیرضا که به عنوان 
راننده اسنپ در شهر کار می کند، نیز با اظهار اینکه ترافیک 
هر روز بدتر و ســنگین تر از روز قبل می شود، افزایش تولید 
خودرو و از رده خارج نشدن خودروهای فرسوده را از جمله 
مشکلات و مسائل مطرح می کند.وی در گفتگو با خبرنگار 
مهر اظهار داشــت: وجود ماشین های فرسوده و تردد بیش 
از اندازه خودروهای تک سرنشــین و رعایت نکردن قوانین 
توسط همشهریان از جمله معضلات ترافیکی در شهرستان 
بابل است و بیشترین مشکل در ترافیک ناشی از پارک دوبل 
خودروها اســت.تردد خودروهای تک سرنشین و شخصی 
در خیابان های و معابر باریک شــهر بابل به همراه توقف ها 
و پارک دوبل در مناطق مختلف ســبب شده تا شهروندان 
بابلی بیش از هر زمانی از ترافیک خســته باشند، قربانعلی 

ولی زاده فرماندار شهرستان بابل در گفتگو با خبرنگار مهر با 
اشاره به رعایت نکردن حق شهروندی راننده ها اظهار داشت: 
جاده های درون شهری شریان های ارتباطی هستند و عبور 
و مرور افراد باید از طریق حمل و نقل عمومی صورت گیرد 
اما متأسفانه بها ندادن به این موضوع و برخی از عادت های 
بد مانند گشــت زدن های بی هدف در شهر از جمله دلایل 

افزایش ترافیک است.
وی ادامه داد: مسئله دیگری که در این زمینه وجود دارد، 
وضعیت بد حمل و نقل عمومی درون شهری است که توجه 
و نظارت بیشــتری را می طلبد تا در زمان های خاص مانند 
ایام نوروز و روزهای بارانی به علت دربستی رفتن تاکسی ها، 
ایستگاه های تاکســی خالی از ماشین نباشد و مسافران به 
علت نبود خودرو از خودروهای شــخصی استفاده کنند.وی 
نبود پارکینگ طبقاتی در شهرســتان از دیگر چالش های 
فراروی اســت و باید در آینده نزدیک برای این مشکل راه 
حلی اندیشیده شود و در ایام بارانی به علت آبگیری بعضی 
از مسیرها مســدود شــده و باعث افزایش حجم ترافیکی 
در شهرستان می شود که باید شــهردار و شورای شهر این 
موضــوع را مدیریــت کنند.آلودگی هــوا و افزایش غلظت 
آلاینده های زیســت محیطی در کلان شهرها در سال های 
اخیر، سلامت بسیاری از شهروندان را به خطر انداخته است 

و این معضل در بابل نیز رو به افزایش است. حیدری رئیس 
اداره حفاظت محیط زیست بابل نیز با بیان اینکه رشد سریع 
شهرها، افزایش روز افزون تعداد وسایل نقلیه، و نیاز به تردد 
برای رفع نیازها، باعث آلودگی در شهرها و کلانشهرها شده 
اســت، افزود: آلاینده هایی که در اثر ترافیک وارد اتمســفر 
می شوند باعث آسیب به محیط زیست شهرستان می شود.
وی در گفتگو با خبرنگار مهر خواستار اجرای طرح های جامع 
برای کاهش ترافیک و جلوگیری از آلودگی زیست محیطی 
شد.یاســر ابراهیمی رئیس راه و ترابری شهرســتان بابل در 
گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به نبود طرح جامع ترافیکی 
در شهرستان بابل گفت: بابل یکی از شهرهای مسیر گذر در 
استان به شــمار می رود و متأسفانه از طرح جامع ترافیکی 
برخوردار نیست و سال های گذشته نیز به این موضوع توجه 
نشده است.ابراهیمی ادامه داد: از جمله معضلات دیگری که 
باعث ترافیک در این شهرستان شده وجود راه هایی است که 
ســالیان قبل احداث شده و در آن محلی برای تردد عابران 
پیاده تعریف نشده اســت و امیدواریم در این دوره اعضای 
شــورای ترافیک این مســئله را حل و طرح های ترافیک را 
بومی سازی کنند.تدوین طرح جامع ترافیکی و ایجاد گذرگاه 
امن با نرده های محافظ ترافیکی، کنترل پارک های خیابانی، 
توســعه پارکینگ طبقاتی، اعمــال محدودیت های عبور و 
مرور، یکطرفه کردن خیابان ها، خط کشی و آسفالت رنگی از 
راهکارها برای کاهش معضل ترافیک بوده که باید در دستور 

متولیان شهری قرار گیرد.

معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار مرکزی گفت: 
نوروز امســال، قطعا شاهد سفرهای نوروزی هستیم و باید 

تمهیدات لازم را در نظر بگیریم.
مهدی زندیه وکیلی در جلســه ســتاد اجرایی خدمات 
سفر استان مرکزی اظهار کرد: طی دو سال اخیر به دلیل 
شرایط کرونا در ایام نوروز و دیگر روزهای سال محدودیت 
و ممنوعیت ســفر داشــتیم ولی امســال اگر محدودیتی 
هم اعمال شــود قطعــا نمی توان مانع ســفرهای نوروزی 
شــد.وی گفت: با توجه به شــرایط فعلی کرونایی و شیوع 
سویه امیکرون، تشــویق و ترغیبی برای سفرهای نوروزی 
نداریم، اما امسال شاهد ســفرهای نوروزی خواهیم بود و 
مسلما بخشی کنترل شده و بخشی غیر قابل کنترل است، 
البته آمادگی کاملی به مانند همیشه درخصوص سفرهای 
نوروزی وجود دارد.زندیه وکیلــی با بیان اینکه امیدواریم 
ســویه امیکرون فروکش کند و از پیــک آن عبور کنیم و 
در نوروز در ســیر نزولی قرار گیرد، گفت: به هرحال تمام 

پیش بینی ها و تمهیدات براســاس انجام سفرهای نوروزی 
اســت، اما سفرها باید به شکلی انجام گیرد که مردم حتما 
واکســن دریافت کرده باشــند و با توجه به اینکه استان 
مرکزی در مسیر سفر به بسیاری از استان های کشور است 
باید آمادگی لازم فراهم شــود، البته تابع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی ستاد نیز باید تمهیدات 

لازم را داشته باشد.
معــاون هماهنگــی امور عمرانــی اســتاندار مرکزی 
افزود: رویکرد ســتاد برای نوروز ۱۴۰۱، خدمت رســانی 
و امدادرســانی خواهد بود و باید برای بحران ها نیز آماده 
باشــیم، چراکه در نوروز بحث تغییر فصل مطرح می شود 
و عمومــا در منطقه اســتان مرکــزی در فروردین ماه با 

پدیده های جوی روبرو می شویم.
وی با اشــاره به روش کار ستاد در دوران قبل از شیوع 
کرونا، گفت: هرساله پیش از نوروز، جلسات برای تهمیدات 
لازم، در نوروز برای رصد و ارزیابی شــرایط و پس از نوروز 

برای بررســی عملکرد برگزار می شد و این رویه امسال نیز 
باید ادامه یابد و فرمانداران نیز باید جلســات را به صورت 
مرتب برگزار و صورتجلســه را برای ســتاد ارسال کنند.
زندیه وکیلی اضافه کرد: در طول چند ماه اخیر، تاسیسات 
گردشگری میزبان گردشگران هستند، البته این صنعت در 
دوران کرونا دچار رکود عظیم و آسیب شد و انتظار می رود 
در صورت مساعد بودن شرایط، همکاری لازم برای فعالیت 

تاسیسات به مانند گذشته رونق گیرد. 
نوروز در واقع پیک کاری تاسیسات گردشگری است و 
اگر شرایط کرونایی اجازه داد باید کمک شود تا تاسیسات 
بتوانند فعالیت خود را به خوبی از ســر گیرند و در صورت 
عدم مساعد بودن شــرایط کرونایی، تابع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم. مسائل با تسامح و تساهل و 
رعایت کامل پروتکل ها دنبال شود و دیدگاه سلبی اعمال 

نشود.
وی اظهــار کرد: طبق پیــش بینی ها تا پایــان نوروز 

بارندگی هــا نرمال و پس از آن بیــش از نرمال خواهد بود 
و بر همین اســاس لازم است که تهمیدات لازم و آمادگی 

برای مدیریت بحران اندیشیده شود.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار مرکزی با تاکید 
بر اینکه تا این لحظه موضوع اســکان در مدارس و اماکن 
غیررســمی ممنوع است، گفت: شــاید اگر تغییراتی ایجاد 
شــود، ســتاد ملی مقابله با کرونا تصمیــم دیگری اتخاذ 
کند. تصمیم گیری در خصوص فعالسازی نوروزگاه نیز به 
آخرین جلســه پیش از نوروز موکول می شــود تا براساس 
شرایط موجود استان و شهرها در بحث کرونا اتخاذ تصمیم 
شــود.وی در خصوص ارائه خدمات درمانی در ایام تعطیل 
و نوروز اظهار کرد: مســلما در چنین تعطیلاتی با کمبود 
پزشک روبرو هستیم و لازم است که دانشگاه علوم پزشکی 
برنامه ریزی منســجمی در این راســتا برای نوروز ۱۴۰۱ 
داشته باشــد و ضمن بازدیدهای سرزده، لیست پزشکان 

برای این ایام را تهیه و ارائه کند.

روزگار سیاه گنج سفید هیرکان

عطر برنج از سفره شمالی ها پر کشید

آب، بلای جان پارک ملی کرخه خواهد شد؟

کلاف سردرگم ترافیک شهر بابل

ممنوعیت اسکان نوروزی در مدارس استان مرکزی

موانع توسعه معادن آذربایجان غربی

چالش بروکراســی، معارضان محلی و پوشش گیاهی سالهاست بر توسعه 
و ســرمایه گذاری معادن آذربایجان غربی سایه انداخته و حل این مشکلات 
نیازمند عزم جدی اســت.به گزارش مهر، آذربایجــان غربی با بیش از ۵۰۰ 
معدن دارای پروانه بهره برداری با ظرفیت ۵۲۰۸ نفر اشــتغال مســتقیم از 
قطب های مهم معدن کشور به شــمار می رود اما این ظرفیت تاکنون سهم 

ناچیزی در توسعه و رونق اقتصادی استان دارد.
ویژگی های زمین شناســی به ویژه در برداشتن دو پهنه ساختاری رسوبی 
آذربایجان زاگرس سبب شــده کانی سازی متنوعی از مواد معدنی از جمله 
میکا، طلا، نقره، جیوه، کرومیت، مس، انواع ســنگ های ساختمانی و پوکه 
معدنی سیلیس، دولومیت، تیتان و انواع متنوعی از سنگ های تزئینی مرمر، 
تراورتن، مرمریت، چینی و گرانیت و فلدســپات، ذغال سنگ خاک نسوز… 
به عنوان ذخایر و ثروتی کم نظیر در اســتان به وجود آید.این استان از لحاظ 
تنوع و غنای مواد معدنی، رتبه سوم کشوری را به خود اختصاص داده و ۵۲ 
نوع از ۶۸ ماده معدنی شناسایی شده در کشور در این استان شناسایی شده 
که ۲۰ نوع آن در مرحله اکتشــاف و ۳۱ نوع در مرحله بهره برداری اســت.

همچنین آذربایجان غربی همچنین در زمینه ذخایر و تولید عنصر ارزشمند 
طلا جز رتبه برتر کشــور قرار گرفته و نام اســتان زرخیــز را در کنار تولید 
محصولات با کیفیت کشــاورزی و صنایع تبدیلی به یدک می کشد، اما این 

عناوین و ارقام تاکنون نتوانسته استان را از بن بست اقتصادی رهایی دهد.
خام فروشــی و بی توجهی مسئولان برای توســعه قطب معادن در حالی 
سالهاســت به یکی از چالش های اصلی این حوزه تبدیل شده اما بروکراسی 
اداری و معارضان محلی به همراه پوشش گیاهی نیز قفل سنگینی بر سرمایه 

گذاری و توسعه معادن تبدیل شده است.
رئیس ســازمان صنعــت، معدن و تجارت آذربایجــان غربی در خصوص 
آخرین وضعیت معادن استان در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: در حال حاضر 
۲۱۷ محدوه اکتشــافی، ۶۶ معدن دارای گواهی کشف معتبر و ۵۱۱ معدن 
دارای پروانــه معتبر بهره برداری با ایجاد اشــتغال برای ۶ هزار و ۷۵ نفر در 
سطح استان وجود دارد.غلامرضا بابایی با بیان اینکه استان آذربایجان غربی 
از ۶۸ نوع ماده معدنی شناســایی شده در کشور بیشترین تنوع مواد معدنی 
از لحاظ تنوع ماده معدنی را در کشــور داراست و از این لحاظ جزو ۵ استان 
برتر کشــور محسوب می شود، افزود: خام فروشی، معارضان محلی و پوشش 
گیاهی در حال حاضر مهمترین مانع توســعه معادن استان به شمار می رود.
بابایی اضافه کرد: تاکنون از کل محدوده های مورد اســتعلام از دستگاه های 
ذیربــط برای انجام عملیات معدن کاری در اســتان فقط ۱۵ صدم درصد از 
کل مســاحت درخواستی مورد تأیید قرار گرفته است که این خود یک مانع 
جدی برای اســتفاده از ظرفیت معادن استان برای توسعه اقتصادی و ایجاد 

اشتغال است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی خاطرنشان کرد: 
همچنین عمده موانعی که در مســیر معادن اســتان وجــود دارد و مانع از 
فعالیت معدنی محسوب می شــود مخالفت های دستگاه های ذیربط استان، 
معارضین محلی و وجود پوشــش گیاهی اســت.وی با بیان اینکه واحدهای 
فرآوری معــادن باید در کنــار معادن ایجاد شــود تا بتوان بهــره برداری 
اقتصادی از این ظرفیت را نصیب اســتان کــرد، گفت: چون هزینه حمل و 
نقل ماده معدنی به ســایر مناطق و حتی ســایر اســتان ها به صرفه نیست 
امروز فعالان معدنی اســتان علاقمند به ایجاد واحدهای فرآوری در اســتان 
هســتند اما متأسفانه در بخش زیرســاخت های اصلی از جمله آب و برق با 
مشــکلات زیادی مواجه هستیم.بابایی با بیان اینکه زیرساخت های اصلی در 
شهرک های صنعتی اســتان فراهم است اما به دلیل دور بودن محدوده های 
معدنی امکان ایجاد واحدهای فرآوری در این مناطق کمی مشــکل اســت، 
گفت: برای جلوگیری از خام فروشــی و رونق بخش معادن باید زیرساخت ها 

در محدوده های معدنی استان فراهم شود.
رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی اضافه کرد: ۱۰ 
ماهه نخست سال جاری در استان ۳۸ معدن جدید با اخذ پروانه بهره برداری 
وارد مدار تولید شــدند که نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته از لحاظ 
صدور پروانه بهره برداری نزدیک به ۱۲ درصد افزایش داشــته اســت.وی با 
اشــاره به بهره برداری از ۳۸ معدن از ابتدای سال جاری با ظرفیت استخراج 
سالانه بیش از ۳ میلیون و ۹۴۲ هزار تن انواع مواد معدنی افزود: برای بهره 
برداری از این معادن ۱,۴۱۲ میلیارد ریال ســرمایه گذاری انجام شده است 
که نســبت به مدت زمان مشابه سال گذشته با بیش از ۳۲۹ درصد افزایش 

روبرو بوده است.
استاندار آذربایجان غربی نیز پیشتر در آخرین جلسه شورای معادن استان 
گفت: باید دلایل و علل مخالفت و عدم فعالیت معادن استان به صورت مصور 
و مســتند جهت تصمیم گیری و ارائه راهکار جدی برای فعال سازی و رفع 
موانع در حوزه معادن ارائه شود. محمدصادق معتمدیان با بیان اینکه مدیران 
دســتگاه های اجرایی و ذیربط در حوزه معادن استان که یکی از زمینه های 
بالفعل ایجاد اشتغال و توسعه اقتصادی استان است راهکارهای گره گشایی 
ارائه کنند، افزود: مدیران باید از قوانین تفســیری منطقی و معقول داشــته 
باشــند که در راستای اشــتعال زایی و توسعه اقتصاد اســتان تأثیر گذاری 
داشــته باشد. وی با تاکید بر اینکه باید مسائل و مشکلات بخش معدن این 
استان در راستای توسعه بیشتر و جذب سرمایه گذار بررسی و ارزیابی دقیق 
شوند، اظهار کرد: مشــکلات بخش های مختلف از جمله راه دسترسی، آب، 
تأمین امکانات در بخش معادن این اســتان مورد بررسی قرار گیرند.استاندار 
آذربایجان غربی گفت: نتیجه مصوبات جلســات برای ســاماندهی پهنه های 
معدنــی آذربایجان غربی جمع بندی و نتیجه ارائه شــود تا اقدامات لازم در 

دستور کار مدیران مربوطه قرار گیرد.
نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی در گفتگو با خبرنگار مهر 
با بیان اینکه آذربایجان غربی با وجود بیش از ۵۰۰ معدن و داشتن دو معدن 
بزرگ طلا هنوز واحد فرآوری بزرگ مقیایس سنگ و طلا ندارد، گفت: دولت 
باید با ارائه تسهیلات برای سرمایه گذاران در جهت احداث واحدهای فراوری 
در ایــن منطقه و برگردان ۱۵ درصد از حقوق وصولی از معادن به توســعه 
مناطق محروم کمک کند.حجت الاســلام سیدسلمان ذاکر با اشاره به اینکه 
برابر تبصره ۴و۶ ماده چهارده قانون معادن دولت مکلف اســت ۱۵ درصد از 
حقوق وصولی از معادن را به اعتبارات همان استان اضافه کند، تصریح کرد: 
با اضافه کردن این اعتبارات وصولی همگی در جهت توســعه زیرساخت های 

همان شهرستان هزینه می شود.
نماینده مردم ارومیه در مجلس شــورای گفت: در ســال گذشته عایدی 
وصولــی آذربایجان غربی از معادن ۱۳۲ میلیارد تومان بود که تنها ۳ درصد 
از آن به استان برگشت که آن هم به صورت اوراق بود.ذاکر با اشاره به اینکه 
نتوانســته ایم حقوق معادن اســتان را به خود استان برگردانیم، خاطر نشان 
کرد: در ســال ۹۸ نیز حقوقی که باید به اســتان برمی گشــت ۴۸ میلیارد 
تومان بود که فقط ۳ درصد آن به صورت اســناد برگشــت.وی با تاکید به 
اینکه آذربایجان غربی دارای معادن همچون ســنگ گرانیت، مرمرتزیینی، 
کانی ها فلزی همچون طلا، کود پتاس و شــیمیایی و شیشــه است، یاد آور 
شــد: از فرآوری مواد معدنی موجود در دریاچه ارومیه می توان به توســعه 
پایدار رســید اما متأســفانه به دلیل عدم وجود واحدهای فرآوری کافی در 
 مقایســه با تعداد معادن موجود، مواد معدنی بصورت خام فروشی از استان 

خارج می شوند.
هم اکنون در آذربایجان غربی ۵۱۱ معدن دارای پروانه بهره برداری معتبر 
با ظرفیت اســتخراج اسمی ســالانه ۱۷ میلیون و ۴۳۵ هــزار تن انواع مواد 
معدنی و ذخیره قطعی بیش از یک هزار و ۱۳۸ میلیون تن با حجم سرمایه 
گذاری بیش از ۴ هزار و ۸۱۰ میلیارد ریال و ایجاد اشتغال مستقیم برای ۵ 

هزار و ۱۷۹ نفر فعالیت می کند.

گزارش


